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ARUSYAK VACHIK MKRTCHYAN  

COORDINATION OF SPONTANEOUS ELECTRICAL ACTIVITY IN DIFFERENT 

AREAS OF MYOMETRIUM IN RATS  

                                                             SUMMARY 

The spontaneous electrical activity of the uterus and fallopian tubes underlies their 

contractile function and plays a fundamental role in reproductive processes. The aim of this 

study is to reveal the patterns of interaction between the pacemaker activities of rhythmogenic 

regions in the myometrium of non-pregnant rats, which ensure the coordinated function of the 

reproductive organ essential for generating directionally propagated contractile activity. 

Electrophysiological characteristics of the ovarian and cervical horn areas, as well as the 

uterine corpus, in non-pregnant rats have been analyzed. The highest values of the main activity 

parameters were recorded in the left ovarian horn area. The cervical horn areas and the uterine 

corpus exhibit similar values of spike activity parameters. Analysis of morphohistochemical data 

revealed clusters of round or oval cells with high activity of Ca²⁺-dependent acid phosphatase in 

longitudinal sections of the ovarian horn area in norm. Unlike this region, the cervical horn area 

exhibits a slight focal localization of such cells, whereas in the uterine corpus they are more 

uniformly distributed. 

A comparative analysis of the electrophysiological properties of the fallopian tubes was 

conducted. Main parameters of action potentials in the left ovarian horn area were significantly 

higher compared to those in the cervical area of same tube and in the right ovarian horn area. No 

significant differences were found between spike activities of the cervical areas. Thus, the left 

ovarian horn area, exhibiting the highest levels of electrical activity, plays a decisive role in 

formation of the myometrial excitability. 

The effects of oxytocin (10⁻¹ μg/kg) on spontaneous electrical activity of the rat myometrium 

were investigated. This hormone increases the electrical activity parameters of the pacemaker 

areas; however, a particularly sharp increase was observed in the right ovarian horn area. 

Morphohistochemical studies also confirm that oxytocin enhances enzymatic activity in the 

myometrium across all pacemaker regions, with the most pronounced increase observed in the 

right ovarian horn area. 

Studies on the interaction of pacemaker activities of the terminal horn areas were conducted 

by isolating these regions from each other. After isolation from the fallopian tube, only the 

amplitude of activity parameters in the ovarian region slightly decreased, thereby confirming the 

autonomous nature of the pacemaker activity in the ovarian area of horn. In contrast, isolation of 

the cervical region led to a significant suppression of activity parameters- amplitude decreased 

by 44.6%, and burst duration by 23.3%, suggesting that the ovarian region most likely influences 

the pacemaker activity of the more distal, downstream regions. 

The relationship between electrical activities of the rat fallopian tubes and the uterine corpus 

was studied through sequential transections of the right and left tubes. Isolation of the left 

fallopian tube from adjacent organs had little to no effect on its activity. In contrast, the 

automatism of the right fallopian tube was found to be strongly dependent on the activity of the 

left tube, as isolation of the latter significantly reduced the pacemaker parameters of the right 

tube․ The results also indicate that, when one tube is isolated, the interaction between the 

remaining tube and the uterine corpus contributes to the generation of electrical activity and 

realization of the primary reproductive function. 
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АРУСЯК ВАЧИКОВНА МКРТЧЯН 

ОСОБЕННОСТИ КООРДИНАЦИИ СПОНТАННОЙ ЭЛЕКТРИЧЕСКОЙ 

АКТИВНОСТИ РАЗЛИЧНЫХ ОБЛАСТЕЙ МИОМЕТРИЯ У КРЫС 

                                                                РЕЗЮМЕ 

Спонтанная электрическая активность матки и маточных труб обеспечивает их 

сократительную функцию и лежит в основе репродуктивной функции. Целью настоящей 

работы является выявление закономерностей взаимодействия пейсмекерной активности 

ритмогенных зон маточных труб и тела матки у небеременных крыс, обеспечивающих 

скоординированную работу репродуктивного органа, необходимую для генерации 

направленной сократительной активности. 

У небеременных крыс проанализированы особенности электрической активности 

овариальной и цервикальной областей маточных труб, а также тела матки. Максимальные 

значения основных характеристик активности зарегистрированы в овариальной области 

левой маточной трубы. Цервикальные области маточных труб и тело матки 

характеризуются схожими показателями спайковой активности. Анализ 

морфогистохимических данных показал, что в норме на продольных срезах овариальной 

области выявляются скопления круглых или овальных клеток с высокой активностью 

Са²⁺-зависимой кислой фосфатазы. В отличие от овариальной области, в цервикальной 

области наблюдается небольшая очаговая локализация этих клеток, тогда как в теле матки 

они распределены равномерно. 

Проведен сравнительный анализ электрофизиологических свойств маточных труб. В 

овариальной области левой маточной трубы ключевые показатели потенциалов действия 

значительно выше по сравнению с цервикальной областью той же трубы и овариальной 

областью правой маточной трубы. Значимых различий в спайковой активности 

цервикальных областей в основном не выявлено. Таким образом, овариальная область 

левой маточной трубы, обладая самыми высокими показателями электрической 

активности, играет решающую роль в формировании возбудимости миометрия.  

Изучены особенности влияния окситоцина (10⁻¹ мкг/кг) на спонтанную электрическую 

активность миометрия крысы. Этот гормон повышает показатели электрической 

активности ритмогенных зон; однако наиболее резкое увеличение зарегистрировано в 

овариальной области правой маточной трубы. Морфогистохимические исследования 

также подтверждают, что окситоцин повышает ферментативную активность в миометрии 

всех ритмогенных зон, при этом наибольшее увеличение активности отмечается в 

овариальной области правой маточной трубы. 

Исследования взаимодействия пейсмекерной активности в терминальных областях 

маточных труб крысы проводились путем изоляции этих областей друг от друга. После 

изоляции от маточной трубы в овариальной области снижается только амплитуда, что 

подтверждает автономность ритмогенной активности этой области. В условиях изоляции 

цервикальной области показатели активности значительно подавляются: амплитуда 

снижается на 44,6 %, а продолжительность вспышек — на 23,3 %, что свидетельствует о 

том, что, скорее всего, именно овариальная область влияет на ритмогенную активность 

нижерасположенных удалённых зон. 

Изучена связь электрической активности маточных труб крысы между собой и с телом 

матки путем последовательного пересечения правой и левой трубы. Изоляция левой 

маточной трубы от соседних органов в основном не влияет на её активность. Автоматизм 

правой маточной трубы тесно зависит от активности левой; её изоляция значительно 

снижает показатели ритмогенной активности правой трубы. Результаты также 

свидетельствуют о том, что при изоляции одной из труб взаимодействие между другой 

трубой и телом матки способствует возникновению электрической активности в 

последнем и реализации его основной репродуктивной функции. 


